
2
p o l i t i k a Ÿ d a n a s . r s

p o n e d e l j a k ,  6 .  j u l  2 0 1 5 .politika

PITANJE 
ODGOVOR

Agencija za borbu
protiv korupcije 
utvrdila je da su dva 
funkcionera SNS 
iz Ni{a prekr{ila
antikorupcijski
zakon. 

Pe|a Novkovi}
muzi~ki urednik 
Radio televizije Vojvodine

Da li }e ovogodi{nji Exit uspeti da
prevazi|e dosada{nje ne znam, ali, rekao
bih, da je on po konceptu moderniji. ^ini
mi se da su glavni izvo|a~i namenjeni
odre|enoj ciljnoj grupi - Exit ove godine
„ga|a“ starije tinejd`ere, uzrast od 15 do
20 godina. Dopada mi se taj akcenat na
mladoj publici. A dosta je i bilo muzi~kih
dinosaurusa, koji ovde dolaze da sviraju a
~iji je zenit slave odavno pro{ao. Ipak,
drago mi je da na ovogodi{njem Exitu
nastupa Motorhed. I, uop{te, ne znam
kako to da objasnim, ali imam utisak da }e
ovaj festival biti dobar.

Uro{ Milovanovi}
muzi~ki voditelj/novinar Radija Studio B

U ovih 15 godina boravka i izve{tavanja sa
Exit-a uvek mi je te{ko da poverujem da }e
ne{to biti bolje i ve}e od nastupa grupe
Moloko, prvog dolaska Fat Boy Slima ili
pro{logodi{njeg susreta sa Skrillexom.
Me|utim, to se uvek desi. Ne bih da
prognoziram ve} da se iznenadim.

Dejan Grasti}
osniva~ Beer festa

Ne postoje neki standardni kriterijumi
uspe{nosti. Na kraju krajeva svaki
posetilac nosi li~nu impresiju do`ivljenih
koncerata i zabave. Ono {to je bitno jeste
da Exit, zajedno sa ostalim
manifestacijama, u ponudi uvek dr`i visok
nivo kvaliteta koji privla~i veliki broj
doma}ih i inostranih posetilaca. Festivali
su odli~an vid promocije jedne nacije,
zemlje i njenih potencijala, mnogo bolji od
direktnog reklamiranja. Oni podsti~u
ekonomski razvoj, povezuju zajednicu,
stvaraju netipi~na turisti~ka iskustva.
Zajedno sa filmskim festivalima,
sportskim doga|ajima, posebnim
kulturnim turama, oni su sve va`niji ~inilac
pri dono{enju odluke o putovanju.  Exit
2015 obe}ava sjajnu zabavu.

U G A O

O~ekujete li da }e
ovogodi{nju, jubilarni,
15. festival Exit uspeti
da prevazi|e sve
dosada{nje, kako se
najavljuje?

Berlin, Beograd - Kancelarka Angela
Merkel }e do}i u Beograd sa jasnom
porukom da se mora posti}i dogovor
da bi Njema~ka dala zeleno svetlo za
otvaranje prvih pregovara~kih pogla-
vlja. To je stari, ve} poznati spisak oba-
veza, ka`e u razgovoru za Danas Bodo
Veber, vi{i saradnik Saveta za politiku
demokratizacije u Berlinu, odgovara-
ju}i na pitanje kako }e nepostizanje
dogovora u Briselu uticati na poruke
nema~ke kancelarke, koja 8. jula sti`e
u Beograd. 

Ukoliko se u narednom periodu
postigne dogovor o principima za
formiranje ZSO, da li }e to biti do-
voljno za otvaranje poglavlja ili se
~eka ceo paket? 

- Imam utisak da je okvirni dogo-
vor o ZSO taj dio {to ko~i sporazum o
celom paketu. Taj paket bi sigurno bio
dovoljan za otvaranje poglavlja. ̂ ini se
da je u ovome trenutku jako upitno da
li }e uop{te do}i do jo{ jednog sastan-
ka u Briselu prije dolaska kancelarke u
Beograd. Ali kao {to sam ve} rekao - u
slu~aju dogovora Njema~ka vlada }e
sigurno dati zeleno svetlo.

Nema~ki parlament je pre par go-
dina usvojio dokument koji je svoje-
vrsni „pregovara~ki okvir“ za Srbi-
ju. Ho}e li se Bundestag dr`ati usvo-
jenog ili su mogu}a odstupanja?

- Ne bih rekao da je to svojevrsni
okvir - formalni pregovara~ki okvir po-
stoji, a on ide puno dalje nego deklara-
cija Bundestaga. Ako bude dogovora o
paketu, ~ime bi se otvorio put do im-
plementacije najve}eg dela preostalih
obaveza iz Briselskog sporazuma, ni
Bundestag ne}e blokirati Srbiju. To se
ve} vidjelo prilikom odluke Njema~ke
iz decembra 2013. da podr`i otvaranje
pregovora sa Srbijom iako je tra`ena
potpuna implementacija Briselskog
sporazuma bila daleko od ispunjenja.

U toj deklaraciji se navodi i otvara-
nje mosta u Kosovskoj Mitrovici, a
srpski zvani~nici se pitaju otkud ta
tema na stolu u Briselu. Kako to ko-
mentari{ete?

- Problem takozvanog Mosta mira
napravljen je posle Briselskog sporazuma
iz ko zna kojih razloga, ali uz podr{ku
zvani~nika Vlade Srbije, pa se niko sad ne
mo`e ̀ aliti da je uveden „novi uslov“. 

Da li se normalizacija odnosa Beo-
grada i Pri{tine mo`e svesti samo na
ono {to je napisano u Briselskom
sporazumu? Ili u nju ulazi i sve ono
{to Nema~ka i ostale zemlje pod nor-
malizacijom podrazumevaju (poput

uklanjanja Parka mira), a u Srbiji se
to obi~no naziva novim uslovima?

- Briselski sporazum je samo bio
„prvi sporazum o normalizaciji odno-
sa“, dok cijelokupni paket uslova Nje-
ma~ke i ostalih se odnosi na potpunu
normalizaciju prije ulaska Srbije u EU,
{to zna~i priznavanje, u nekoj formal-
noj formi, realnosti postojanja Kosova
kao dr`ave. To je sadr`ano u pregova-
ra~kom okviru EU koji ni{ta drugo ne
zna~i nego da u pristupnom procesu,
kroz svih 35 poglavlja, de facto se izre-
`e teritorija Kosova iz dr`ave Srbije i
njenih institucija. Vlada Srbije je pri-
hvatila taj put, ali po{to je celu 2014.
implementacija sporazuma bila bloki-

rana, vidjeli smo vra}anje na poznati
spin tipa „statusno neutralno“ i „novih
uslova“. To me|utim ne spa{ava Beo-
grad od suo~avanja sa su{tinom.

Kako ocenjujete pona{anje Srbije
u odnosu na britanski predlog rezo-
lucije u UN o Srebrenici?

- Kao o~ekivano kompromisno rje-
{enje izme|u starih nacionalisti~kih
uvjerenja Vu~i}a i Nikoli}a iz devede-
setih godina, te savremene politi~ke
orijentacije ka EU-integraciji. Ima od-

re|ena, tu`na, ironija u tome {to je
londonska vlada u samom nacrtu Bri-
tanske rezolucije ve} unaprijed napra-
vila kompromis ka Beogradu i Banja-
luci. Tekst najve}im dijelom ve} pred-
stavlja depolitizaciju, tj. potpunu rela-
tivizaciju ratnih zlo~ina i genocida u
Srebrenici te politi~ke odgovornosti,
sem u jednom jedinom dijelu - u insi-
stiranju na pojmu genocida kao prav-
noj kategoriji. No pokazalo se ono o~e-
kivano - da i Vu~i} i Nikoli} kao i naj-
ve}i dio dru{tva u Srbiji i u Republici
Srpskoj (kao i u {iroj regiji) i dalje „ge-
nocid“ isklju~ivo razumijevaju kao
ideolo{ku, ne pravnu kategoriju. Da
ironija bude ve}a - ta ideolo{ka per-

cepcija „genocida“ se razvila u socija-
listi~kom sistemu Jugoslavije.

Verujete li da Srbija i Rusija nisu
postigle dogovor o kontrauslugama
u vezi s rezolucijom u UN?

- Vjerujem da Beograd nije ozbiljno
ni tra`io dogovor jer bi se time pozici-
onirao protiv EU i SAD.

Treba li premijer Srbije da ode u
Srebrenicu i za{to? 

- Treba da ide, makar da se suo~i sa
rezultatima politike koju je i sam svo-

jevremeno zastupao. O~igledno sa
ovim premijerom „pomirenje“ i nor-
malizacija odnosa sa BiH je mogu}a sa-
mo po cijenu relativizacije zlo~ina i od-
govornosti iz devedesetih godina. Nek
tako bude. ^ini mi se da je daleko ve}i
problem {to to vu~e sa sobom nejasnu
politiku prema Republici Srpskoj. 

Kako ocenjujete odnose Srbije i
Republike Srpske? 

- Kao odnos Srbije i sjevera Kosova
prije izbijanja nasilnog konflikta u lje-
to 2011. - dugoro~no neizdr`ivo stanje
bez politi~ke volje Beograda da se ne-
{to mijenja dok ne pukne na terenu i
nametne promenu politike.

[ta bi Beograd morao da u~ini da
bi se distancirao od RS? Mislite li da
je premijer Srbije spreman na to?

- Premijer Vu~i} bi trebao da jasno
i javno ka`e da ne podr`ava politiku
re`ima Milorada Dodika koja podra-
zumeva prijetnju secesijom te stalno
podrivanje ustavnog poretka BiH. To
bi otvorilo put da Srbi u BiH dobiju
politi~ke predstavnike koji }e im omo-
gu}iti da vode normalan, pristojan `i-
vot. To bi otvorilo put ka procesu do-
govora gra|ana i naroda BiH, uz po-
mo} me|unarodne zajednice, do do-
govora o novom ustavno-institucio-
nalnom ure|enju dr`ave koji }e zado-
voljiti potrebe svih gra|ana, te po{ti-
vati postojanje kolektivnih strahova.
Kao zamjenu onom Dejtonskom za
koji se svi, uklju~uju}i Beograd sla`u
da je prije 20 godina bio zami{ljen kao
trajan ustav jedne funkcionalne, pro-
speritetne dr`ave. L. Valtner

Brisel - Pojedine organizacije, uklju~u-
ju}i „Majke Srebrenice“, izrazile su ve-
liko nezadovoljstvo na sastancima u
Briselu zbog odluke Evropskog parla-
menta da odustane od rezolucije po-
vodom dvadesetogodi{njice zlo~ina u
Srebrenici, ka`u za Danas nezvani~no
krugovi u Briselu. Kako obja{njavaju
na{i sagovornici, na udaru `estokih

kritika na{ao se, izme|u ostalih, izve-
stilac za BiH u EP Kristijan Dan Preda.

- Preda je u o~ima dela javnosti i
nekih poslanika EP iz Hrvatske, kao i
ambasadorke BiH u Briselu, ispao ne-
gativac zbog izjava da rezolucija u
ovom trenutku ne bi bila korisna. [ta-
vi{e, neki su ga optu`ili da dr`i stranu
Republici Srpskoj i njenom predsedni-
ku Miloradu Dodiku - isti~u izvori na-
{eg lista.

Sagovornici Danasa bliski EP tako-
|e navode da je do poslednjeg trenut-
ka bilo neizvesno da li }e se doneti od-
luka o uvr{tavanju na dnevni red ple-
narnog zasedanja predloga o rezoluci-
ji kojom bi se osudili zlo~ini u Srebre-
nici. Ipak, kako obja{njavaju, preovla-
dao je stav da umesto rezolucije koju
je pro{log meseca predlo`io hrvatski
poslanik Ivan Jakov~i}, predsednik EP
Martin [ulc u sredu u Strazburu pro-

~ita saop{tenje kojim }e se odati po{ta
`rtvama. [ulc }e, kako je saop{teno,
prisustvovati i komemoraciji u Poto-
~arima, kao i poslanica Tanja Fajon.
Tako|e, Fajonova, Edvard Kukan, Jo-
zo Rado{ i Igor [oltes }e danas ispred
plenarne dvorane EP podeliti kolega-
ma 750 ru~no vezenih „ru`a Srebreni-
ce“, koje su izradile ~lanice udru`enja
„Majke enklava Srebrenice i @epe“.

M. Stojanovi} 

Bodo Veber, vi{i saradnik Saveta za politiku demokratizacije u Berlinu, za Danas

Vu~i} treba da ka`e 
da ne podr`ava Dodika

Paket uslova 
Nema~ke i ostalih 
se odnosi na 
priznavanje realnosti
postojanja Kosova
kao dr`ave 
Vu~i} i Nikoli} 
genocid razumeju
kao ideolo{ku 
kategoriju

RAZGOVOR

Ditman poznaje region, posebno Kosovo
U Srbiju je kao novi ambasador Nema~ke do{ao Aksel Ditman. [ta njegovo pozicionira-

nje u Beogradu zna~i kada je re~ o odnosu Nema~ke prema Srbiji?
- Ambasador Ditman od 2011. vodi odjeljenje za osnovna pitanja EU u MSP, uz to poznaje region,

posebno Kosovo. Mislim da to samo po sebi govori o zna~aju koji Berlin pridaje odnosima sa Srbi-
jom. Nadam se da }e i Beograd uskoro zavr{iti onu farsu neslanja ambasadora u Berlin, koja eto ve}
traje pune dvije godine.

Evropski parlament dobio kritike zbog odustajanja
DANAS SAZNAJE

Imam utisak da okvirni
dogovor o ZSO ko~i 
sporazum o celom 
paketu: Bodo Veber 


